
divulgar els resultats de la recerca, en termes
generals encara és més dif́ıcil fer-ho en el cas
d’investigadors joves, perquè, com és natural,
els seus treballs no admeten altra lectura que la
de la seva importància i dificultat tècniques.

El Premi Abel ha tapat aquest buit. Per
la seva dotació econòmica, per la localització
tant de les entitats que l’atorguen com de les
cerimònies d’anunci i entrega i pel gran prestigi
cient́ıfic dels que fins ara l’han obtingut, el Pre-
mi Abel és com si fos un altre Premi Nobel. No
sé si els matemàtics aconseguirem que es se’n
parli com es parla cada any dels Nobel, però és
feina nostra mirar d’aconseguir-ho. La nostra
presència social és una de les causes per la qual
estem més necessitats de lluitar.

Des de fa anys, l’IEC organitza un cicle de
conferències dedicat als premis Nobel de cada
any. A petició de la SCM, enguany el cicle in-
clourà també una conferència sobre el Premi
Abel del 2011, John Milnor, sobre el qual aquest
número de la SCM/Not́ıcies també inclou un
article. Em permeto de convidar molt especial-
ment tots els socis i amics de la SCM a aquesta
conferència, quan se celebri. M’agradaria que
el nostre món matemàtic entengués que ens
fa molta falta que manifestacions com aquesta
conferència, dins d’un cicle dedicat a totes les
ciències, tinguin l’èxit de convocatòria que es
mereixen, i ajudin a augmentar la presència i
el prestigi de la matemàtica en el nostre món.
Agraint la teva atenció et saludo cordialment.

Joan de Solà-Morales

Internacional

La columna de l’EMS

Presentem en aquesta columna algunes de les
novetats més rellevants referents a l’European
Mathematical Society (EMS). S’acaba de fer
públic el primer anunci del Sisè Congrés Euro-
peu de Matemàtiques que tindrà lloc a Cracòvia
(Polònia) del 2 al 7 de juliol de 2012. Aquest
congrés, com ja coneixeu bé, s’estructura en
una sèrie de minisimposis (uns vint), xerra-
des plenàries i xerrades convidades en paral-
lel. Tindrà lloc també l’entrega dels deu premis
de l’EMS (per a matemàtics joves europeus),
del Premi Fèlix Klein per a una aplicació de
les matemàtiques, i del Premi Otto Negebauer
d’història de les matemàtiques.

Estem particularment contents que tres
membres de la comunitat matemàtica catala-
na han estat convidats a fer-hi una xerrada,
es tracta de Vicent Caselles, de la Universitat
Pompeu Fabra (UPF), Amadeu Delshams, de
la Universitat Politècnica de Catalunya i David
Nualart, de la Universitat de Kansas.

S’ha fet una crida per a l’organització de
minisimposis, es poden presentar propostes fins
al 31 d’octubre. Per a més informació podeu
consultar el web www.6ecm.pl.

El Comitè Executiu de l’EMS va crear ara
fa un any el Comitè d’Ètica, que té com a pri-

mer encàrrec crear un codi de conducta. Se n’ha
elaborat un primer esborrany el juny de 2011.
Aquest codi se centra en el comportament desho-
nest en les publicacions matemàtiques. Això in-
clou, entre altres, plagi, publicacions duplicades,
referències inadequades, autocites exagerades i
processos de revisió deshonestos. El codi inclou
temes com la responsabilitat dels autors, dels
editors i dels revisors.

Finalment, en el seu rol de �lobby�, l’EMS
ha creat un document en què fixa la seva posició
respecte de la recerca a Europa i fa una sèrie
de recomanacions a la Comissió Europea sobre
aquest tema. Alguns dels punts més destacats
són la sol.licitud que les matemàtiques consti-
tueixin una prioritat independent en el proper
programa marc (Framework Program), que es
mantinguin algunes de les ĺınies de finançament
existents, especialment el programa d’accions
Marie-Curie. Es demana que la Comissió doni
suport a la creació d’un Institut Europeu de Ma-
temàtiques per a la Innovació, que hauria de ser
una plataforma de trobada entre la indústria i
el món acadèmic. També es demana que la Co-
missió consideri les bases de dades cient́ıfiques
com una eina estratègica per a la recerca i que
en faciliti la preservació i l’accés obert a la co-

5



munitat cient́ıfica. També es fa una demanda
de simplificació de procediments, tant de sol-
licitud com de seguiment de les convocatòries
europees. Finalment, es demana que s’incorpo-
rin matemàtics a les comissions consultores de
la Comissió Europea.

Aquest rol d’influència en l’esfera pública és
molt rellevant ja que, en un context econòmic
delicat com l’actual, de vegades la pressió de
les societats i de la comunitat matemàtica pot
tenir un paper no menyspreable, com en el cas
recent de l’Institut Erwin Schödinger de Viena,

que va ser amenaçat de tancament pel Govern
austŕıac el novembre passat. Finalment s’ha evi-
tat el pitjor escenari i s’ha arribat a un acord
que convertirà l’Institut en un centre de recerca
de la Universitat de Viena, amb un finançament
garantit com a mı́nim fins al 2014.

Us podeu fer socis de l’EMS amb un preu
especial si sou socis de la Societat Catala-
na de Matemàtiques. Els estudiants de docto-
rat tenen la inscripció gratüıta el primer any.
Per a més informació: http://www.euro-math-
soc.eu/membership.html#phdstudent.

Quim Ortega
UB

Reunió dels presidents de les societats matemàtiques de l’EMS
Bilbao, 7 i 8 de maig de 2011

Els participants davant el museu Guggenheim.

Un cop l’any, des d’en fa quatre, l’EMS orga-
nitza una reunió dels presidents de les societats
matemàtiques que en són membres. Aquest any
s’ha realitzat a Bilbao, durant els dies 7 i 8
de maig, per invitació de la Real Sociedad Ma-
temàtica Española (RSME), que n’ha estat una
amfitriona acollidora i ben organitzada, amb
motiu de la celebració del seu centenari. La reu-
nió va aplegar una quarantena d’assistents que
representaven unes trenta societats, entre ells el
president de la SCM.

Sota la presidència de Marta Sanz-Solé, la
reunió va servir per a posar les societats al cor-
rent de les activitats que duu a terme l’EMS en
tots els seus àmbits d’actuació i també per a es-
tablir o reforçar els vincles tranversals entre les

societats. L’ordre del dia va ser intens, i es van
tocar diversos temes que són importants per a
l’EMS i per a la comunitat matemàtica europea.
La descripció detallada dels temes tractats i les
presentacions que es van fer es pot trobar a la
pàgina web de l’EMS. Però aqúı en destacarem
alguns, que poden ser d’interès més general.

Es va donar informació detallada sobre el
posicionament de l’EMS amb relació al proper
programa marc (PM), i en general sobre les con-
tribucions a la recerca de la Comissió Europea
(CE). Aquest posicionament inclou dos punts
que volem comentar especialment. En primer
lloc, la petició que les matemàtiques apareguin
com una prioritat independent en el proper PM.
S’entén que un suport ampli a la recerca a Eu-
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